

140 лет ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта Минтруда России

5 марта 2023 г. исполнилось 140 лет со дня создания Мариинского приюта, правопреемниками которого стали Ленинградский научно-исследовательский институт протезирования — ЛНИИП (1919–1992 гг.), Санкт-Петербургский научно-исследовательский институт протезирования им. проф. Г.А. Альбрехта (1992–1999 гг.), Санкт-Петербургский научно-практический центр медико-социальной экспертизы, протезирования и реабилитации инвалидов им. Г.А. Альбрехта (1999–2017 гг.), а с 2017 г. — Федеральное государственное бюджетное учреждение «Федеральный научный центр реабилитации инвалидов им. Г.А. Альбрехта» Министерства труда и социальной защиты России (ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта Минтруда России).

5 марта 1883 г. было утверждено положение Военного совета об организации приюта для ампутированных воинов. По повелению императора Александра III приют получил название Мариинский. Эта дата считается начальной точкой отсчета системной организованной государственной помощи воинам, лишившимся верхних и нижних конечностей на военной службе.

Почетный попечитель Мариинского приюта генерал-адъютант Николай Николаевич Обручев сумел добиться от Александровского комитета необходимой первоначальной денежной субсидии и участка земли, принадлежавшего военному ведомству, находящегося ныне на Выборгской стороне Санкт-Петербурга по адресу Большой Сампсониевский проспект, д. 11. Двухэтажное каменное здание со специально оборудованными мастерскими было построено по проекту военного инженера полковника Вишнякова.

В настоящее время ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта как ведущее научно-практическое учреждение Минтруда России осуществляет научную, образовательную, методическую деятельность, а также предоставляет реабилитационные и абилитационные услуги инвалидам и детям-инвалидам.

Система комплексной реабилитации и абилитации инвалидов (детей-инвалидов), включая раннюю помощь детям и их семьям, сопровождаемое проживание, является приоритетом го-



сударственной социальной политики Российской Федерации, способствующей повышению качества жизни инвалидов, повышению уровня средней продолжительности жизни и благосостояния граждан.

ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта сохраняет свои лидерские позиции в разработке новых восстановительно-реабилитационных технологий и реабилитационных программ, осуществляет методическую поддержку проводимого Минтрудом России в период 2022–2025 гг. в Воронежской и Нижегородской областях пилотного проекта по формированию и внедрению организационно-финансовой модели жизнеустройства инвалидов с нарушениями психических функций с учетом предоставления им необходимой помощи и сопровождения, включая сопровождаемое проживание, реализует накопленный опыт научных исследований при проведении пилотного проекта по оказанию услуг по комплексной реабилитации и абилитации детей-инвалидов с использованием современной информационной технологии, электронного сертификата, участвует в разработке и внедрении Международной статистической классификации болезней и проблем, связанных со здоровьем, 11-го пересмотра на территории Российской Федерации в период 2021–2024 гг.

Развитие системы ранней помощи детям и их семьям и сопровождаемого проживания инвалидов в Российской Федерации является актуальной организационно-методической проблемой. Увеличение численности детей до 3 лет с различными отклонениями в развитии, а также необходимость жизнеустройства лиц с инвалидностью, находящихся в стационарных учреждениях социального обслуживания, обуславливают необходимость обеспечения комплекса государственных социальных мер. В ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта решением учредителя создан федеральный методический и методологический центр по ранней помощи и сопровождению (далее — методический центр). Основными задачами методического центра являются организационно-методологическое обеспечение вопросов услуг ранней помощи и сопровождения, включая сопровождаемое проживание инвалидов; оказание методической и консультативной помощи органам государственной власти субъектов Российской Федерации, организациям, обеспечивающим представление услуг ранней помощи и сопровождения, включая сопровождаемое проживание инвалидов; анализ развития в регионах услуг ранней помощи и сопровождения, включая сопровождаемое проживание инвалидов, и др.

Для реформирования системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, включая раннюю помощь и сопровождаемое проживание инвалидов, разработан законопроект «О внесении изменений в отдельные законодательные акты Российской Федерации по вопросам комплексной реабилитации и абилитации инвалидов». Специалисты ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта принимают активное участие в разработке предложений и основных направлений развития системы. Данный нормативный документ позволит на основе гарантированных государством взаимоувязанных мер правового, финансового, организационного, информационного и кадрового характера с учётом основных направлений реабилитации и абилитации в сочетании с межведомственным взаимодействием федеральных органов государственной власти, органов государственной власти субъектов Российской Федерации, органов местного самоуправления, организаций, независимо от форм собственности и ведомственной принадлежности, обеспечивать инвалидам предоставление услуг надлежащего качества по комплексной реабилитации и абилитации.

Важное место в системе комплексной реабилитации и абилитации инвалидов и детей-инвалидов занимают протезирование, ортезирование, производство функционально-эстетической одежды. Особую важность приобрели цифровые инновационные технологии, применение которых доступно, в том числе, в дистанционном формате.

Специалистами ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта на протяжении многих десятилетий разрабатываются проекты национальных стандартов по медико-социальной экспертизе, комплексной реабилитации и абилитации инвалидов (детей-инвалидов), протезированию, ортезированию, ранней помощи детям и их семьям.

В соответствии с поручением Минтруда России, для повышения качества технических средств реабилитации на базе ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта в настоящее время проводится работа по организации деятельности экспертной лаборатории.

ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта проводит подготовку кадров высшей квалификации, профессиональную переподготовку и повышение квалификации врачей, руководителей и специалистов органов исполнительной власти субъектов Российской Федерации и подведомственных им организаций в области медико-социальной экспертизы, комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, в том числе детей-инвалидов, ранней помощи детям и их семьям, сопровождаемого проживания.

Для руководителей, специалистов и техников протезно-ортопедической отрасли проводятся учебные циклы в рамках дополнительного профессионального образования по протезированию, протезостроению, техническим средствам реабилитации.

ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта традиционно проводит ежегодные национальные конгрессы «Реабилитация — XXI век: традиции и инновации», «Медицинская реабилитация: научные исследования и клиническая практика» и научно-практические конференции «Ранняя помощь и сопровождение», ставшие площадкой общения представителей научного, экспертного и профессионального сообщества, что способствует реализации государственной социальной политики в области реабилитации и абилитации инвалидов, а также объединению усилий ведущих ученых,



Геннадий Николаевич Пономаренко, докт. мед. наук, проф., член-корреспондент РАН, заслуженный деятель науки РФ, генеральный директор Федерального научного центра реабилитации инвалидов им. Г.А. Альбрехта

Ponomarenko Gennady Nikolaevich, Dr. Sci. (Med.), Professor, Honored Scientist of the Russian Federation, Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, General Director of the Federal Scientific Center for Rehabilitation of the Disabled named after G. A. Albrecht

практиков, руководителей и специалистов органов государственной власти по обмену опытом и результатами прикладных научных исследований в области развития инновационных технологий реабилитации, абилитации, ранней помощи детям и их семьям, сопровождения инвалидов и других вспомогательных технологий.

Многогранная деятельность ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта имеет большое медицинское и социальное значение, так как проблема комплексной реабилитации и абилитации инвалидов и детей-инвалидов является важной и неотъемлемой частью системы здоровьесбережения населения Российской Федерации.

140 years to the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation

March 5, 2023 marks the 140th anniversary of the creation of the Mariinsky Shelter, whose legal successors were the Leningrad Research Institute of Prosthetics (1919–1992), St. Petersburg Scientific Research Institute of Prosthetics named after Prof. G. A. Albrecht (1992–1999), St. Petersburg Scientific and Practical Center for Medical and Social Expertise, Prosthetics and Rehabilitation of Disabled People named after G. A. Albrecht (1999–2017), and since 2017 — Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation.

On March 5, 1883, the regulation of the Military Council on the organization of a shelter for amputated soldiers was approved. By order of Emperor Alexander III, the shelter was named Mariinsky. This date is considered the starting point of systematic organized state assistance to soldiers who lost their upper and lower limbs in military service.

Honorary trustee of the Mariinsky Shelter, Adjutant General, Nikolai Nikolaevich Obruchev managed to obtain from the Alexander Committee the necessary initial monetary subsidy and a plot of land belonging to the military department, now located on the Vyborg side of St. Petersburg at the address: 11 Bolshoy Sampsonievsky Ave. A two-story stone building with specially equipped workshops was built according to the project of a military engineer, Colonel Vishnyakov.

Currently, Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation, as a leading scientific and practical institution of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation, carries out scientific, educational, methodological activities, as well as provides rehabilitation and habilitation services to disabled people and disabled children.

The system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people (children with disabilities), including early assistance to children and their families, assisted living, is a priority of the state social policy of the Russian Federation, contributing to improving the quality of life of disabled people, increasing the level of average life expectancy and well-being of citizens.

Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation retains its leadership position in the development of new rehabilitation technologies and rehabilitation programs, provides methodological support to the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation in the period 2022–2025 in the Voronezh and Nizhny Novgorod regions of the pilot project on the formation and implementation of an organizational and financial model of the life of disabled people with mental disabilities, taking into account the provision of necessary assistance and support,

including assisted living, implements the accumulated experience of scientific research during the pilot project on the provision of services for the comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled children using modern information technology, electronic certificate, participates in the development and implementation of the International Statistical Classification of Diseases and Related Health Problems, the 11th revision, on the territory of the Russian Federation in the period 2021–2024.

The development of a system of early care for children and their families and assisted living for disabled people in the Russian Federation is an urgent organizational and methodological problem. The growth in the number of children under 3 years of age with various developmental disabilities, as well as the need for the life of persons with disabilities who are in inpatient social service institutions, necessitate the provision of a set of state social measures. In the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n.a. G.A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation by the decision of the founder, the Federal Methodical and Methodological Center for Early Assistance and Support (hereinafter referred to as the Methodological Center) was established. The main tasks of the Methodological Center are: organizational and methodological support of early assistance and support services, including assisted living for disabled people; provision of methodological and advisory assistance to state authorities of the subjects of the Russian Federation, organizations providing early assistance and support services, including assisted living for disabled people; analysis of the development of early assistance and support services in the regions, including assisted living for disabled people, etc.

In order to reform the system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, including early assistance and assisted living for disabled people, a draft law «On Amendments to Certain Legislative Acts of the Russian Federation on Issues of Comprehensive Rehabilitation and Habilitation of Disabled People» has been developed. Specialists of the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n.a. G.A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation take an active part in the development of proposals and the main directions of development of the system. This regulatory document will allow, on the basis of mutually interrelated measures of a legal, financial, organizational, informational and personnel nature guaranteed by the state, taking into account the main directions of rehabilitation and habilitation in combination with interdepartmental interaction of federal state authorities, state authorities of the subjects of the Russian Federation, local self-government bodies, organizations, regardless of ownership and departmental affiliation, to ensure the provision of comprehensive rehabilitation and habilitation services of appropriate quality to persons with disabilities.

Prosthetics, orthotics, and the production of functional aesthetic clothing for the disabled occupy an important place in the system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people and disabled children. Digital innovative technologies have acquired particular importance, the use of which is available, including in a remote format.

Specialists of the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n.a. G.A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation have been developing projects of national standards for medical and social expertise, comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people (disabled children), prosthetics, orthotics, early care for children and their families for many decades.

In accordance with the instruction of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation, to improve the quality of technical means of rehabilitation on the basis of the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n.a. G.A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation, currently, work is underway to organize the activities of the expert laboratory.

Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n.a. G.A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation conducts training

of highly qualified personnel, professional retraining and advanced training of doctors, managers and specialists of executive authorities of the subjects of the Russian Federation and organizations subordinate to them in the field of medical and social expertise, comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, including disabled children, early assistance to children and their families, assisted living.

Training cycles are conducted for managers, specialists and technicians of the prosthetic and orthopedic industry as part of additional professional education in prosthetics, prosthetic engineering, technical means of rehabilitation.

Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation traditionally holds annual national congresses «Rehabilitation – 21st Century: Traditions and Innovations», «Medical Rehabilitation: Scientific Research and Clinical Practice» and scientific and practical conferences «Early Assistance and Support», which have become a platform for communication between representatives of the scientific, expert and professional community, which contributes to the implementation of the state social policy in the field of rehabilitation and habilitation of disabled people, as well as combining the efforts of leading scientists, practitioners, managers and specialists of public authorities to exchange experience and results of applied scientific research in the development of innovative technologies of rehabilitation, habilitation, early care for children and their families, accompanying persons with disabilities and other assistive technologies.

The multifaceted activities of the Federal State Budgetary Institution «Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G. A. Albrecht» of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation are of great medical and social importance, since the problem of complex rehabilitation and habilitation of disabled people and disabled children is an important and integral part of the health-saving system of the population of the Russian Federation.